

植物生态学报

Chinese Journal of Plant Ecology

2026年3月 第50卷 第3期 2026 Vol.50 No.3

专辑：中国菌根生态学研究前沿
Frontiers in Mycorrhizal Ecology Research in China



植物生态学报
Zhiwu Shengtai Xuebao

2026年3月 第50卷 第3期

中国菌根生态学研究前沿专辑

目次

编者评述	周春菡 熊智诚 杨明新 史海兰 周亚星 唐 玉
489 中国菌根生态学研究前沿与展望	张 静 纪宝明 代心灵
陈保冬 仇云鹏 张海洋	639 亚热带森林土壤磷有效性与外生菌根优势度的关联分析
综述	杨 密 鲁梦珍 冯治洋 袁旭东 赵小祥 刘 峰
498 菌根真菌生理生态功能研究进展及展望	田秋香
马建辉 童 鑫 张思榕 毛子昆 秦 俊 马克平	649 大气还原态氮干湿沉降下水曲柳和兴安落叶松菌根化苗木生长响应
515 丛枝菌根真菌生态功能及群落调控	张诚航 卫 星 吴纯泽 王裕尧 李浩楠
王海浪 付 伟 伍松林 陈保冬	660 模拟干旱对暖温带锐齿槲栎林菌根介导下土壤酶活性和土壤有机碳组分的影响
536 菌根真菌维持植物物种共存的作用及机制	李文竹 栾军伟 邸雅平 王 一 聂秀青 刘世荣
张贺凯 谢 伟 陈保冬 尹春英	674 半干旱草地植物和丛枝菌根真菌群落对长期降水增加的响应
552 菌根共生类型对森林养分内循环的调控作用	何堂庆 王变变 曹鑫鑫 张康成 汪晓东 王 浩
方 迪 马 宁 李胜功 郑甲佳 褚云馨 杨锦昌	白彤硕 赵叶新 张 艺 王 益 仇云鹏 胡水金
杨赞明 张龙宁 孟盛旺 高德才 戴晓琴 付晓莉	685 放牧干扰下丛枝菌根真菌群落对土壤多功能性的影响
王辉民 寇 亮	江康威 吕 程 王亚菲 李 宏 张芷晴 王 雨
566 丛枝菌根和外生菌根植物磷获取与利用策略研究进展与展望	张青青 吐尔逊娜依·热依木
刘润洪 阳柳蓉 梁慧婷 申卫军	700 茶园丛枝菌根真菌群落和土壤有机碳对镁肥的响应
584 外生菌根真菌: 高寒生态系统碳氮循环的关键驱动者	何正嘉 曾歆然 王琳影 薛昕宇 苏钦泽 李 宇
谭秋颜 张 清 高 程 褚海燕 杨 腾	张寅杰 吴辉煌 陈成聪 吴良泉 魏安妮 仇云鹏
600 植物-丛枝菌根真菌-细菌连续体及其维持机制	郭梨锦
段世龙 余成瑾 许心垚 冯 固 谢贤安 张 林	710 丛枝菌根真菌与凋落物互作有助于加拿大一枝黄花应对营养胁迫
612 土壤微塑料与丛枝菌根真菌的相互作用	任曦彤 李 颖 张 雨 熊胡安赫 张蕊科
王发园 张 莘 陈保冬	祁珊珊 戴志聪 杜道林
研究论文	
625 黄河源园区高寒湿地菌根真菌群落特征及其影响因素	

722	不同形态氮添加与丛枝菌根真菌对外来入侵植物白花鬼针草竞争力的影响	秦斐斐 唐朝辉 司彤 慈敦伟
	邹纪开 吴佳怡 谷云懿 陈宝明	760 丛枝菌根真菌对豆禾混播植物垂直生态位养分吸收的影响
731	外生菌根真菌对青藏高原东缘岷江冷杉和糙皮桦氮获取的贡献及其影响因素	魏莉 王鹏森 刘珊 樊锐 黄楠 张建国 其美拉姆 苟扬 刘沫含 黄婷 周冀琼
	陈淼 陈健 刘顺 许格希 冯秋红 史作民	774 丛枝菌根真菌与不同功能细菌联用对苜蓿的促生作用
742	盐碱耐受型和敏感型花生生长发育及根际土壤特性对丛枝菌根真菌的响应	姜庆宏 丁露 王哲 郑春丽 冯昭绰

封面说明：菌根真菌在自然生态系统中的关键作用(陈保冬、付伟绘制)。菌根真菌与陆地植物广泛共生，是连接植物和土壤，耦合生态系统地上和地下部分的重要纽带，深度参与养分循环、植物群落构建与土壤团聚等关键生态过程，在维持生态系统生物多样性、稳定性与多功能性方面发挥着不可替代的作用。本专辑聚焦菌根生态学研究前沿热点，汇集了我国科研团队在菌根真菌多样性生态调查、环境变化群落响应、生态功能及其调控等方面的最新综述和研究案例，旨在促进相关研究者之间的学术交流，并推动菌根生态学基础理论和菌根应用技术的发展。

专辑责编：陈保冬 仇云鹏 张海洋

Chinese Journal of Plant Ecology

March 2026 Vol. 50 No. 3

Special issue: Frontiers in Mycorrhizal Ecology Research in China

CONTENTS

Editorial

- 489 Frontiers and prospects of mycorrhizal ecology research in China
CHEN Bao-Dong, QIU Yun-Peng, and ZHANG Hai-Yang

Reviews

- 498 Research advances and perspectives on physiological and ecological functions of mycorrhizal fungi
MA Jian-Hui, TONG Xin, ZHANG Si-Rong, MAO Zi-Kun, QIN Jun, and MA Ke-Ping
- 515 Ecological functions and community regulation of arbuscular mycorrhizal fungi
WANG Hai-Lang, FU Wei, WU Song-Lin, and CHEN Bao-Dong
- 536 Roles and mechanisms of mycorrhizal fungi in maintaining plant species coexistence
ZHANG He-Kai, XIE Wei, CHEN Bao-Dong, and YIN Chun-Ying
- 552 Regulatory role of mycorrhizal types in internal nutrient cycling of forest ecosystems
FANG Di, MA Ning, LI Sheng-Gong, ZHENG Jia-Jia, CHU Yun-Xin, YANG Jin-Chang, YANG Zan-Ming, ZHANG Long-Ning, MENG Sheng-Wang, GAO De-Cai, DAI Xiao-Qin, FU Xiao-Li, WANG Hui-Min, and KOU Liang
- 566 Research progress and prospect on phosphorus acquisition and utilization strategies of arbuscular mycorrhizal and ectomycorrhizal plants
LIU Run-Hong, YANG Liu-Rong, LIANG Hui-Ting, and SHEN Wei-Jun
- 584 Ectomycorrhizal fungi: key drivers of carbon and nitrogen cycling in alpine ecosystems
TAN Qiu-Yan, ZHANG Qing, GAO Cheng, CHU Hai-Yan, and YANG Teng

- 600 Plant-arbuscular mycorrhizal fungi-bacteria continuum and its maintenance mechanisms
DUAN Shi-Long, YU Cheng-Jin, XU Xin-Yao, FENG Gu, XIE Xian-An, and ZHANG Lin
- 612 Interactions between soil microplastics and arbuscular mycorrhizal fungi
WANG Fa-Yuan, ZHANG Xin, and CHEN Bao-Dong

Research Articles

- 625 Community characteristics and drivers of arbuscular mycorrhizal fungi in alpine wetlands of the Yellow River Source Region
ZHOU Chun-Han, XIONG Zhi-Cheng, YANG Ming-Xin, SHI Hai-Lan, ZHOU Ya-Xing, TANG Yu, ZHANG Jing, JI Bao-Ming, and DAI Xin-Ling
- 639 Correlation relationship between soil phosphorus availability and ectomycorrhizal tree dominance in a subtropical forest
YANG Mi, LU Meng-Zhen, FENG Zhi-Yang, YUAN Xu-Dong, ZHAO Xiao-Xiang, LIU Feng, and TIAN Qiu-Xiang
- 649 Growth response of mycorrhizal *Fraxinus mandshurica* and *Larix gmelinii* seedlings to dry and wet deposition of atmospheric reduced nitrogen
ZHANG Cheng-Hang, WEI Xing, WU Chun-Ze, WANG Yu-Yao, and LI Hao-Nan
- 660 Effects of manipulative drought on mycorrhiza-mediated soil enzyme activities and soil organic carbon fractions in a warm temperate *Quercus aliena* var. *acuteserrata* forest
LI Wen-Zhu, LUAN Jun-Wei, DI Ya-Ping, WANG Yi, NIE Xiu-Qing, and LIU Shi-Rong
- 674 Responses of plants and arbuscular mycorrhizal fungal communities to long-term precipitation increase in a semi-arid grassland

- HE Tang-Qing, WANG Bian-Bian, CAO Xin-Xin, ZHANG Kang-Cheng, WANG Xiao-Dong, WANG Hao, BAI Tong-Shuo, ZHAO Ye-Xin, ZHANG Yi, WANG Yi, QIU Yun-Peng, and HU Shui-Jin
- 685 Effects of soil arbuscular mycorrhizal fungal communities on soil multifunctionality under grazing disturbance
- JIANG Kang-Wei, LÜ Cheng, WANG Ya-Fei, LI Hong, ZHANG Zhi-Qing, WANG Yu, ZHANG Qing-Qing, and Tuerxunnayi REYIMU
- 700 Response of arbuscular mycorrhizal fungal communities and soil organic carbon to magnesium fertilization in tea plantations
- HE Zheng-Jia, ZENG Xin-Ran, WANG Lin-Ying, XUE Xin-Yu, SU Qin-Ze, LI Yu, ZHANG Yin-Jie, WU Hui-Huang, CHEN Cheng-Cong, WU Liang-Quan, WEI An-Ni, QIU Yun-Peng, and GUO Li-Jin
- 710 Interaction between arbuscular mycorrhizal fungi and litter contributes to responses of *Solidago canadensis* to nutrient stress
- REN Xi-Tong, LI Ying, ZHANG Yu, XIONG Hu-An-He, ZHANG Rui-Ke, QI Shan-Shan, DAI Zhi-Cong, and DU Dao-Lin
- 722 Effects of different nitrogen forms and arbuscular mycorrhizal fungi on competitive ability of invasive alien plant *Bidens alba*
- ZOU Ji-Kai, WU Jia-Yi, GU Yun-Yi, and CHEN Bao-Ming
- 731 Contribution and influencing factors of ectomycorrhizal fungi to nitrogen acquisition for *Abies fargesii* var. *faxoniana* and *Betula utilis* on the eastern Qingzang Plateau
- CHEN Miao, CHEN Jian, LIU Shun, XU Ge-Xi, FENG Qiu-Hong, and SHI Zuo-Min
- 742 Response mechanisms of growth and rhizosphere soil properties in salt-tolerant and salt-sensitive peanut (*Arachis hypogaea*) to arbuscular mycorrhizal fungi
- QIN Fei-Fei, TANG Zhao-Hui, SI Tong, and CI Dun-Wei
- 760 Arbuscular mycorrhizal fungi influence nutrient uptake along vertical niches in legume-grass mixtures
- WEI Li, WANG Peng-Sen, LIU Shan, FAN Rui, HUANG Nan, ZHANG Jian-Guo, QIMEILAMU, GOU Yang, LIU Mo-Han, HUANG Ting, and ZHOU Ji-Qiong
- 774 Growth-promoting effects of arbuscular mycorrhizal fungi combined with different functional bacteria on *Medicago sativa*
- JIANG Qing-Hong, DING Lu, WANG Zhe, ZHENG Chun-Li, and FENG Zhao-Chuo

Cover illustration: The critical role of mycorrhizal fungi in natural ecosystems (Illustrated by CHEN Bao-Dong and FU Wei). By forming symbioses with most terrestrial plants, mycorrhizal fungi serve as key links between plants and soil and help integrate the aboveground and belowground components of ecosystems. They are deeply involved in nutrient cycling, plant community assembly, and soil aggregation, and are essential for maintaining ecosystem biodiversity, stability, and multifunctionality. This special issue focuses on cutting-edge research advances in mycorrhizal ecology, compiling the latest reviews and case studies by Chinese research teams on topics such as biodiversity survey, community responses to environmental changes, ecological functions and the regulation strategies of mycorrhizal fungi. It aims to facilitate academic exchanges among researchers in the field and also promote the development of fundamental mycorrhizal ecology and mycorrhizal technologies.

Editor of the special issue: CHEN Bao-Dong, QIU Yun-Peng, ZHANG Hai-Yang